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Inhoudelijk verslag Museum Perron Oost 2023 
 
We hebben in 2023 vijf exposities, een maaltijd met muziek, diverse voordrachten, 
twee performances en diverse rondleidingen verzorgd. 
 

 
 
 
1-Invloed januari t/m maart 2023 
Groepsexpositie INvloed, dat wat je me gaf Beïnvloeding en/of de onschatbare 
waarde van elkaars input, bevestiging en ideeën uitwisseling hebben geleid tot deze 
tentoonstelling. Dat wat we elkaar gaven. De grove borden met vragen van Robert 
geven de basis van de rauwe realiteit waarin de infuussieraden van Netty zweven. 
De Afvalligen van Irene en de genderfoto’s van Sophie zijn een afstemming op 
hergeboorte en verlies. Over hergebruik en hoe wij ons verhouden tot de 
werkelijkheid, te zien en te horen tot en met maart 2023. 
 
Irene Janze ‘In het raamkozijn staan diverse inwoners uit het huis der Afvalligen. Ze 
bestaan uit afval gevonden in de Amsterdamse Indische buurt. Hoe beïnvloed de 
plek mijn werk? Is het een canvas, een drager van mijn werk? Of is de plek een 
geliefde waar ik innig mee verbonden ben, die ik moeilijk los kan laten en zijn sporen 
voor altijd in mij heeft gegroefd. Kortom hoe beïnvloeden landschappen ons dagelijks 
leven en de manier van kunst maken.’ 
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Netty Gelijsteen ‘Het vochtinfuus dat mijn schoonzus zich toediende leverde dozen 
vol met knopjes, dopjes, veertjes en slangetjes op. Wat zij mij gaf. De sieraden die 
deze voorraad opleverde hangen in de ruimte als nieuwe input voor een ander 
leven. Eerdere sieraden, toen van natuurlijk afval, zijn door mij gemaakt tijdens de 
performance ‘Darkside of the moon’ in het Tropenmuseum.’ 
 
Sophie Thomas ‘Ik houd van het mensenlichaam, dat wat ons heel maakt. Ik kan 
duizend keer opnieuw een tekening maken, maar ik heb maar één lichaam en ik kan 
daar maar één keer een keuze over maken. Ik probeer mezelf te verdiepen, zodat ik 
gegrond antwoord kan geven. Als ik zelf mijn ideeën op zou kunnen schrijven dan 
zou ik dat wel doen, maar dat lukt niet, dus maak ik kunst. Als het te persoonlijk 
wordt, is het te eng. Ik heb lijsten aan ideeën van projecten die ik wil maken, maar nu 
te spannend vind ik. Klinisch is neuraal, dus ik denk vaak in de taal van dokters en 
chirurgen.’ 
 
Robert Pennekamp ‘Ik stel vragen. Van mij hoef je niks te geloven. Waar we in de 
toekomst naar toe gaan.Niemand bezit iets en iedereen gelukkig? Waar we naar 
onderweg zijn is een wereld overheid die controle en macht over alles en iedereen 
heeft via militair apparaat en A.I. en een chip in ons hoofd. Met één Wereldbank waar 
alleen digitaal geld is en iedereen verbonden is met het computersysteem. De 
vrijheid is er dan helemaal niet meer.’ 
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2-Kijk niet weg Stella Toonen 16 april – 26 juni 2023 
 
Kijk niet weg 
 
Expositie met publieksprogramma - Stella Toonen x Museum Perron Oost 
16 april t/m 25 juni 2023 
 
‘Er wordt wel eens gezegd dat je zeker  tot vier generaties dient terug te kijken om jezelf te  kunnen 
begrijpen.  
 
Veel  mensen erven de traumat ische ervaringen van hun overgrootouders, grootouders en ouders. Ze 
worden veelal  s t i lzwi jgend doorgegeven.  Ste lla weet u it haar eigen famil ie dat sommige verhalen 
makkel i jker gedeeld worden met de derde generatie.  Haar opa en oma deelden hen oor logsverhalen 
moeil i jk  met  hun k inderen,  met de k leink inderen ging dat s tukken makkel i jker .  
 
Ste lla  Toonen heeft  haar ar t is t ieke v is ie op het  jaarthema Leven met oorlog verwerkt in  een ins ta llat ie 
met publieksprogramma.  S te lla is  een jonge, speelse kunstenaar/ontwerper met een sterke focus op 
text ie l.  In haar  werk speel t ze in op actue le s i tuat ies  in de wereld,  op een manier  d ie dicht b ij  haarze lf 
s taat.  
 
In het  perronhuis je  is  de ins ta llat ie van Toonen te z ien, geïnspireerd op het verhaal  van Edwin Reinold,  
de zoon van Har ry Reinold en Franci  Stukart.  Harry werd eind jaren 40 u itgezonden naar  Indones ië 
vanwege de pol it ionele act ies en Franci  kwam in 1945 a ls  12-jar ig  meis je vanui t Ams terdam terecht 
tussen de so ldaten t i jdens de Russenoor log op Texel. ’  
 
 
Expositie: 
 
 

           
 

          
 
 
Geborduurde tekst boven koffertje: 
 
‘Edwin groeit op in het Amsterdam van de jaren 60. 
De oorlog is voorbij, maar niet in de hoofden van zijn ouders. Ze hebben allebei complexe trauma’s opgelopen maar kunnen of 
willen daar niet over praten. Het normale leven moet doorgaan. 
 
Voor Edwin is zijn slaapkamer de enige plek in huis waar hij zich echt veilig voelt. Het liefst ligt hij daar op bed met het licht aan 
en zijn gezicht naar de muur gekeerd. In deze houding creeert hij voor zichzelf een andere wereld door met zijn vingers 
scheurtjes te maken in lagen behang. Als vanzelf ontstaan er dromerige landschappen en andere patronen waarin hij met zijn 
ogen op reis kan. 
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Als zijn oma een poosje komt logeren in zijn toevluchtsoord besluit hij dat het tijd wordt om weg te gaan en op zichzelf te 
wonen. Hij begint onder zijn bed dingen te verzamelen die van pas zullen komen in de buitenwereld, zoals koffiefilters en wc 
papier. Ook zijn koffer en laarsjes staan klaar voor vertrek. Hij is dan nog geen 10 jaar oud. 
 
Kinderen zoals Edwin bestaan overal waar oorlog heeft huisgehouden. Met een onschuldige inventiviteit proberen ze manieren 
te vinden om zich in een veel te volwassen wereld staande te houden. Hun fantasie wordt een overlevingsstrategie. 
 
Ontwerper Stella Toonen is in de verbeeldingswereld gedoken van dit tragische verhaal, dat staat voor zoveel andere. 
Gewapend met textiel brengt ze de zachtheid terug die er ontbrak, alsof ze dit kind op zijn kamertje met een deken omwikkelt. 
En wat als we de bij elkaar gesprokkelde dingen onder zijn bed tot speelgoed maken. Komt er dan iets meer terug van het kind 
dat hij had moeten zijn?’ 
 
 
Publieksprogramma: 
 
5 mei, Vrijheidsmaaltijd  
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Spreker 1. Roel Meijvis -  

 

Roel Meijvis 1 

Vrijheidsmaaltijd 2023  
Uitgesproken op 5 mei 2023, Museum Perron Oost 

 

Begin dit jaar, nog voor het goed en wel lente was geworden, stierven kort achter elkaar mijn 

laatste twee grootouders. Met het overlijden van mijn twee oma’s werd ook mijn laatste 

familielijn met de Tweede Wereldoorlog verbroken. En daarmee, mijn laatste familielijn met 

een directe ervaring van oorlog – en ik zeg direct vanwege de vele oorlogen die daarna nog 

zouden volgen, waaronder ook die oorlog die zich momenteel op twee dagen rijden van ons 

vandaan afspeelt. 

 

De uitnodiging van Stella om iets te schrijven over ‘leven met oorlog’ en het doorgeven van 

trauma, heeft in de afgelopen periode van afscheid en rouw veel in mijn hoofd gezeten. Want 

wat had deze oorlog eigenlijk voor hun betekend? Hoe leefden zij met deze oorlog? En wat 

betekende dat voor de levens van hun kinderen, mijn ouders, en uiteindelijk voor dat van mij? 

Aan de hand van mijn twee oma’s, ga ik in op hoe ik trauma begrijp, hoe het doorgegeven 

wordt, en tenslotte wat ik denk dat van belang is voor een individueel en collectief helingsproces.  

 

I.  

 

De oma aan mijn moederskant was onderdeel van het grootouder duo dat door mijn zus en mij 

betiteld was als opa en oma Poes. Dit omdat ze in het bezit waren van: een poes. Oma Poes 

heeft mij nooit over de oorlog verteld, voornamelijk omdat ik gedurende mijn jeugd minder 

goed contact met haar en deze kant van de familie heb gehad. Pas op haar uitvaart hoorde ik 

in haar levensverhaal een van de mooiste zinnen over de oorlog die ik ooit heb gehoord. Mijn 

andere oma had geen poes en dus heette deze oma gewoon oma. Echter, deze oma begon toen 

ze haar einde voelde naderen, juist steeds meer te vertellen over de oorlog, zij het altijd met een 

flinke dosis emotionele distantie, geleden had ze immers niet, en dat moest ik dan ook vooral 

niet denken.  

 

Mijn oma’s, evenals mijn opa’s, mijn ouders en ik komen uit Breda. Een van de meest tekenende 

gebeurtenissen uit de Tweede Wereldoorlog voor die stad, was de evacuatie aan het begin van 

de oorlog, ook wel ‘de Vlucht’ genoemd. Uit angst om bekneld te raken tussen de Duitsers en 

de Fransen krijgen op 12 mei 1940 – twee dagen voor het bombardement op Rotterdam – 

50.000 mensen het bevel om de stad te verlaten. Het Duitse leger neemt het verlaten Breda 
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Spreker 2. Justus van Oel  
 

HERDENKEN IN BELCHITE  

Belchite, een slaperig stadje ergens in Aragon. Nietszeggend, tot je weet dat verliezers het na de burgeroorlog herbouwden, op 
last van de dictator.  

Het oorspronkelijke dorp, verderop, oogt na ruim tachtig jaar nog altijd als zojuist gebombardeerd. Als toen, op wat groen en 
struiken na. Uitgeholde huizen, stof.  

De dictator was trots op het vernietigde Belchite, liet het naast het nieuwe liggen, als les voor linkse verliezers en komende 
idioten die meenden het beter te weten.  

Niemand restaureerde Belchite, de ruïnes deden het ook prima als priemend verwijt, als bewijs dat misdaad niet verjaart, dat de 
waarheid ook grote dictatoren achterhaalt.  

Datzelfde Belchite is inmiddels in fase drie, het publiek heeft het wel gezien, wat rest is een monument voor een vergeten 
verleden, gruwel van beperkte duur. Adembenemend.  

 

 

                    
 

ELKE OORLOG WAS DE LAATSTE  

De enige remedie tegen oorlog is de vorige die niet vergeten is.  

Herinnering het vaccin tegen nieuwe kiemen van kwaad.  

De enige remedie tegen oorlog is de vorige die niet vergeten is.  

Helaas, homeopathisch verdunt de tijd herinneren tot herdenken.  

De enige remedie tegen oorlog is de vorige die niet vergeten is.  

Ellende met tegenzin geërfd lost op in hoop en levenslust.  
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Onafwendbaar het moment dat alleen een oorlog nog de volgende voorkomt.  

Wreedheid maakt vrede wakker, dood doet ons dromen van troost  

 

GETUIGEN DIE IK ZELF HEB GESPROKEN  

Een ontheemde jongen schiet bij Dresden   vanuit een zee van vuur op geallieerde   bommengooiers, zijn stadje in Tsjechië   
is voor gevluchte Polen, nu is hij Duits.    

  
Een Armeense die moest vluchten voor de   bolsjewieken, toen door Turken vervolgd,   verloofd met een Jood, gevlucht, in Indië   
met vier kinderen beland in een Jappenkamp.     
Een Ierse gevangene van de Viet Cong,   
door een wapenhandelaar van de IRA   meegenomen uit een junglekamp waar   
de commandant op gevangenen plaste.   
  
Een vrouw als kind door de Tsaar   
verjaagd uit Petersburg, midden   
in de winter, een man die Auschwitz   overleefde, een tolk bij martelingen.   
  
Twintigste eeuw, kille menseneter.   
Maar als je spreekt met overlevers,   breekbaar, oud, man en vrouw, voel je   ondanks alles, dankzij alles, vertrouwen.  

 
 
Zangers 3. Meg Hayden - Zelfgeschreven nummer die Meg zong tijdens de avond zijn via de volgende link te beluisteren:  
https://www.youtube.com/watch?v=pOm4B1IEr_8  
https://www.instagram.com/reel/Ci8T4VIDLpY/?igshid=YmMyMTA2M2Y%3D  
 

 

Op 24 mei vond er een programma in De Eester plaats, geïnspireerd op de tentoonstelling van Stella: Generaties Vooruit.  

19.30 – 22.00 uur 
(In de bijlage de opzet van deze avond) 

Door de gesprekken met Edwin zag Stella zich namelijk geconfronteerd met vragen over het intergenerationeel trauma wat 
sommige van ons met zich meedragen en doorgeven. Dit kan beperkend zijn voor waar wij als individu en samenleving naartoe 
willen gaan. De grote vraag is dan, hoe kom je van deze trauma-resten af? En, hoe kunnen wij een goede voorouder zijn voor 
de komende generaties?  

Tijdens deze avond gaan we met buurtbewoners en gastsprekers in gesprek over deze vragen. We onderzoeken welke vormen 
er binnen kunst, beleid en psychologie zijn om het verleden een plek te geven om zo preventief te handelen voor volgende 
generaties.  

Annemiek Richters is medisch antropoloog. Het merendeel van haar publicaties van de afgelopen jaren richt zich op 
onderzoek naar sociotherapie in een post-conflict samenleving. Ook heeft zij in een aantal leidinggevende capaciteiten 
bijgedragen aan de ontwikkeling van community-based sociotherapie in Rwanda.  
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Joenoes Polnaija speelde samen met Daan Citters in speelfilm De Oost (2020) over de Indonesische 
onafhankelijkheidsoorlog. Op de set werden ze vrienden, hoorden van elkaars opa’s, en herkenden in elkaar het 
intergenerationeel trauma waar ze allebei nog steeds mee worstelen. In de documentaire ‘Kleinkinderen van de Oost’ reizen ze 
hun opa’s achterna: een emotionele en confronterende reis, waarin vriendschap en vertrouwen centraal staan.  

Simone Vuurpijl startte in 2022 een persoonlijk onderzoek naar haar wortels in voormalig Nederlands-Indië. Dit resulteerde in 
de podcast ‘Doorbreek en Spreek’ binnen de podcast serie ‘De Eeuw van mijn Voorouders’ van het Nationaal Theater. In deze 
podcast neemt Simone je mee in haar zoektocht naar wat dekolonisatie voor haar betekent en hoe dit zich verhoudt tot het 
verleden, heden en de toekomst.  

Sarah Oey is de Nederlandse jongerenvertegenwoordiger voor Duurzame Ontwikkeling bij de Verenigde Naties. Als 
jongerenvertegenwoordiger zet Sarah zich in voor het maken van duurzaam internationaal beleid, o.a. door de ontwikkeling van 
een ‘generatietoets’ waarbij huidige en toekomstige generaties mee worden gewogen in het maken en uitvoeren van beleid.  

 

De avond startte bij Museum Perron Oost. Buurtbewoner Merle droeg een gedicht voor Anna Enquist, daarna liepen we 
gezamenlijk naar De Eester voor het vervolg van de avond.  

    

Annemiek Richter  
Op de website staan de publicaties van haar onderzoeken in Rwanda  
https://www.annemiekrichters.nl  
 
Joenoes Polnaija 
Speelt mee als acteur in De Oost  
 
 
De documentaire: Kleinkinderen van de Oost  
Te zien op Amazon Primé: https://www.primevideo.com/detail/0S7YL5ZYKLDVVD74EK7WS3B1U9/ref=dvm_src_ret_nl_xx_s  
Tijdens de avond hebben we twee fragmenten vertoond uit de documentaire  
 
Simone Vuurpijl  
Simone doet mee in aflevering 2 Doorbreek en Spreek. 
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Sarah Oey 
is de Nederlandse jongerenvertegenwoordiger voor Duurzame Ontwikkeling bij de Verenigde Naties.  
 
 
3 Reacties van verschillende bezoekers en deelnemers 
 
1-‘Dag Stella, 
Het was echt een bijzondere avond. Jullie hadden het perfect georganiseerd en een heel mooi divers op elkaar aansluitend 
programma gemaakt. 
Wat ik ook bijzonder vond was dat de avond vooral voor buurtbewoners was. Die komen elkaar weer tegen, zodat gesprek over 
thema’s van de avond wellicht onderling doorgaat. 
Annemiek’ 
 
2- ‘Het was een bijzondere avond, vooral omdat we met verschillende generaties bij elkaar waren. Mooi opgezet en je werk zo 
mooi gestileerd liefdevol mooi. 
Wat mij het meeste trof was dat Joenoes zich afvroeg waarom zoveel mensen een dikke huid zouden moeten hebben. Er is 
zoveel exclusie en verborgen/geaccepteerd racisme. Er kan niet genoeg verteld worden hoe kwetsbaar we allemaal zijn. En in 
een liefdevolle wereld kunnen we die kant laten zien 
Merle’ 
 
3- ‘In de kleine ruimte van Museum Perron Oost komt het door Stella Toonen geborduurde slaapkamertje goed tot zijn recht. 
Het slaapkamertje dat Edwin als toevluchtsoord gebruikte omdat zijn ouders waren getroffen door oorlog is voor iedereen te 
bekijken. Een intiem tafereel. Door de vensters zien we een ineengedoken jochie in een bed. Er staan pantoffels. Alles 
geborduurd. Alles in rood en wit. De teksten zijn in rood geborduurd op een witte ondergrond, de lichtbak is rood en geeft wit 
licht. Het fijne borduurwerk heeft iets liefs, waardoor je als kijker gaat meeleven met een kind dat aan de oorlog leed, zonder dat 
hij er zelf middenin zat.  
 
Op 5 mei was er een Vrijheidsmaaltijd waar verschillende generaties met elkaar aan tafel zaten en in gesprek gingen met 
elkaar. Er waren mensen die elkaar kenden, maar het mooiste van die maaltijden is dat je mensen spreekt die je nog niet kent. 
Het werk van Stella zorgde al voor gesprekstof genoeg. De twee sprekers deden er nog een schepje bovenop. Ook die 
sprekers waren van verschillende generaties. Ze kwamen met persoonlijke verhalen. En er was ruimte voor een kritische noot 
over de huidige populariteit van het begrip (intergenerationeel) trauma. Zo stelde Roel Meijvis vragen bij „het toenemende 
aantal artikelen over jonge mensen die te maken hebben met een zogeheten klimaatdepressie.”  
 
Roel benoemde in dezelfde bijdrage dat het belangrijk is om trauma niet te verzwijgen. Via boeken, een tentoonstelling of een 
thema-avond. Die thema avond was er op 24 mei in Buurtcoöperatie De Eester. Ook hier kwamen weer jong en oud op af en de 
sprekers waren van verschillende generaties en achtergronden. Er werd gesproken over traumatische ervaringen in 
verschillende delen van de wereld en wat mensen kunnen doen om daarmee om te gaan. Persoonlijk vond ik de bijdrage van 
de Nederlandse vertegenwoordiger voor Duurzame ontwikkeling nogal ver weg van het thema. Grote wereldorganisaties die 
beleid maken om toekomstige generaties mee te laten praten is een mooi streven, maar het zijn toch vooral de kleine 
persoonlijke verhalen en een expositie als "Kijk niet weg” die beklijven. En die ervoor zorgen dat we met elkaar (blijven) praten.’ 
Joost 
 
 
Bezoekersaantallen 
Opening op 16 april.                          60  
Publieksprogramma 5 mei                90 
Publieksprogramma 24 mei              44 
Bezoekers expo buiten deze events    700 (periode 16 april t/m 25 juni) 
 
Totaal             894 
 
Doelgroepen 
We hadden een mooie mix van verschillende generaties. 
Buurtbewoners kookten en waren ook bezoeker van zowel de vrijheidsmaaltijd als het evenement Generaties vooruit. 
Verder kwamen er families, vrienden en eerste, tweede en derde generatie oorlogsslachtoffers. 
Natuurlijk bij ons ook altijd veel toevallige passanten omdat we in de openbare ruimte zitten. 
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Stella, de Eester, Museum Perron Oost, Amsterdams 4 en 5 mei Comite en AFK hebben Kijk niet weg gepromoot via website’s, 
nieuwsbrieven en sociale media. 
 
 

3-Het Canta Project – Pim Krajenbrink 2 juli t/m 10 september 
 
Een ode aan de Canta – Een selectie foto’s van het Canta project die zijn 
gemaakt in de afgelopen 4 jaar door Pim Krajenbrink – 24/7 te zien vanaf het 
monumentale perron en op 3 september tussen 14.00 en 16.00 uur met een 
speciaal programma tijdens Op Stoom, cultuurproeven in het Oostelijk 
Havengebied. 
 
 

      
 
Pim Krajenbrink is een gepassioneerd fotograaf die op zijn 16e jaar begonnen is met 
het fotograferen van kleine evenementen, wat uitgroeide tot een ware jongensdroom. 
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Een aantal jaar later legde hij het werk van Nederlandse en internationale (top)dj’s 
vast op beeld. Aan zijn werkzame leven als fotograaf kwam helaas abrupt een einde 
door een heftig ziekbed. Zijn passie voor fotografie heeft echter sindsdien niet 
stilgestaan. De afgelopen zeven jaar heeft hij zich bezig gehouden met onder andere 
straat- en documentaire fotografie. 
 
 
4-Containeroverslag Perron Oost – Titus Dekker. 15 september 2023- 15 
december 2023 
 
 
15 september- 15 december 2023:  
Perron Oost is, als erfgoedmonument, een restant van een moderne lineaire haven 
dat het Oostelijk Havengebied in Amsterdam is geweest eind 19e eeuw. Een haven 
waarbij de aansluiting van de lijndiensten van de stoomschepen op het 
spoorwegennet nieuw en efficiënt was. 
Al in de 20e eeuw is de haven naar het westen verplaatst waar de efficiëntie van het 
transport per zeeschip verder is gemaximaliseerd met name door het gebruik van de 
container. 
In Museum Perron Oost exposeert Titus Dekker schilderijen van containers. Bijna 
abstracte landschappen met stapelingen van containers als steden van spullen. De 
spannende kleurencombinaties en de verstilde ruimtewerking geven de schilderijen 
een vervreemde werkelijkheid. 
 

        
 
 
Opening 15 September om 17.00 uur door Dr. Bart Kuipers (1959). Hij is 
haveneconoom en werkzaam bij Erasmus Center for Urban Port and Transport 
Economics. Hij duidt het belang van de container voor de Nederlandse economie en 
dan met name de toekomstige economische impact van goederenvervoer en 
containers. Volgens Bart is de container de belangrijkste uitvinding van de afgelopen 
eeuw, zo schreef hij in een prijswinnend essay in de NRC.  Zie: 10112014_kuipers 
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Zaterdag 14 oktober organiseren wij een wandeling door de voormalige haven. We 
bespreken de expositie en vertellen tijdens de wandeling hoe het havengebied 
getransformeerd is naar een moderne woonwijk. 
Tijdstip: 14:00 — 16:00 
Locatie: Cruquiusweg 11,1019AT Amsterdam 
Kosten: vrijwillige bijdrage  
Tickets: Aanmelden via info@museumperronoost.nl  
Contact: 0653404786 
 
15 september- 15 december : de expositie is gedurende 3 maanden 24/7 te zien 
vanaf het monumentale perron op Cruquiusweg 11 te Amsterdam 
 
 
 
5-Spirit – Piet van de Kar. December 2023 tot april 2024 
 
Van 22 december 2023 tot 8 april 2024 te zien bij Museum Perron Oost  
 
De sculptuur toont een representatie van een spirit, een bemiddelaar, een 
‘vruchtbaarheids’ object, een daimon[griekse mythologie], een goedwillend 
bovennatuurlijk wezen, die zich ergens begeeft tussen de goden en stervelingen. 
Zonnewezen. Als bron van alle wijsheid. 
Deze figuur is gemaakt van hergebruikt hout, verlijmd en opnieuw gezaagd, krachtig 

A
msterdammers die pri-
mair met de fiets naar
een cultureel evene-
ment of beroemd eta-
blissement in de stad
fietsen, zien zelden

een container. Ze nemen hem hoog-
stens onbewust vanuit de ooghoeken
waar. Net zoals lantarenpalen of
stoplichten is de container een neu-
traal object.

Op de snelwegen zijn containers
opvallender. De gemiddelde bestuur-
der beoordeelt deze kleurige boxen
met onbegrijpelijke lettercodes op de
achterdeuren minder neutraal. Op
sommige trajecten in ons land leidt
de muur van rijdende containers op
de rechterbaan of het rijgedrag van
sommige chauffeurs – tergend lang-
zaam inhalen of de truck ‘er even tus-
s e n go o i e n’ – tot gevoelens van intimi-
d at i e .

Ook distributiecentra, de bestem-
ming van een groot deel van de con-
tainers, waardeert men vaak nega-
tief: de veelal lelijk vormgegeven een-
vormige witte ‘dozen in ons land-
s c h a p’ ziet men als een vorm van ho-
rizonvervuiling. En evenmin als dui-
delijk is wat de inhoud van al deze
containers is, is bekend wat in die do-
zen in het landschap nu eigenlijk ge-
beurt. Het is daarom niet verwonder-
lijk dat zelfs mensen ‘te gen’ cont ai-
ners zijn, zoals PvdA-dinosauriër
Adri Duivesteijn die als wethouder
van Almere moeilijk te overtuigen
was om een bedrijvenpark vol met
dergelijke dozen in zijn gemeente te
ont wikkelen.

De container is uitgevonden door
de Amerikaan Malcolm McLean in
het midden van de vorige eeuw en de
eerste standaardcontainer kwam in
1965 in Rotterdam aan. De kracht van
de container is de standaardisering:
iedere container heeft wereldwijd
dezelfde eigenschappen, waardoor
hij overal kan worden opgetild aan
zijn hoeken. De kracht van de uitvin-
ding is ook de eenvoud: een box met
deuren aan de achterkant, van staal,
goedkoop te produceren. De contai-
ner is niet los te zien van een infra-
structuur die op zijn standaardeisen
is afgestemd: schepen, kranen, aan-
gepaste treinen, vrachtwagens, bin-
nenvaartschepen en informatie- en
communic atietechnologie.

De container was een oplossing
voor de dramatische congestie in zee-
havens in de periode van mondiale
groei na de Tweede Wereldoorlog.
Het handmatig sjouwen met lading
tussen kade en zeeschip betekende
dat schepen soms dagen aan de kade
lagen en andere schepen langdurig
moesten wachten op een plek. Dit
vormde een ernstige blokkade voor
de groei van de internationale han-
de l .

De belangrijkste directe bijdrage
van de container is een sterke verbe-
tering van het functioneren van het
maritieme handelssysteem. Zeeha-
vens vormden niet langer barrières.

Dit gaf een grote impuls aan de over-
zeese handel, leidend tot een aantal
belangrijke wereldwijde verschuivin-
ge n .

H
et huidige globaliseringsmo-
del is gebaseerd op de contai-
ner. De container heeft vol-

gens het blad The Economist m ee r
voor de groei van de wereldhandel ge-
daan dan alle handelsakkoorden in
de afgelopen vijftig jaar. Door de con-
tainer is een wereldwijde arbeidsde-
ling mogelijk geworden, waardoor
producten op de optimale locatie
worden geproduceerd. Arbeidsinten-
sieve producten op locaties met lage
lonen, zoals textiel in Bangladesh of
elektronica in China. Agrarische pro-
ducten op locaties met de juiste mix
aan klimatologische omstandighe-
de n .

Het Worldwatch Institute verricht-
te enige jaren geleden een onderzoek
naar de herkomst van de ingrediën-
ten van een gemiddelde Engelse
maaltijd en nam een dramatische
toename van de herkomstafstand
van deze ingrediënten waar. En ook
wij hebben in de gemiddelde super-
markt keuze uit bijvoorbeeld rund-
vlees uit Argentinië, bonen uit Viet-
nam, groene asperges uit Peru en
wijn uit Nieuw-Zeeland – veel verder
weg is niet mogelijk. De container
heeft deze globalisering mogelijk ge-
maakt doordat het op de container
gebaseerde maritieme systeem der-
mate efficiënt werd, dat transport
over de wereld nauwelijks iets kost –
vaak minder dan één procent van de
waarde van het product.

Reken maar uit. In een container
met wijn gaan ruim achttienduizend
flessen. Per fles betaalt de consu-
ment 6,99 euro. Het transporttarief
voor een dergelijke container is onge-
veer 2.500 euro, per fles minder dan
twee procent van de omzetwaarde –
iets meer dan tien cent. Doordat men
steeds meer wijn in bulk in grote zak-
ken in containers vervoert, in plaats
van in een fles, is het ook mogelijk
om heel goedkope wijn uit Nieuw-
Zeeland te exporteren. Door de con-
tainer is transport over de wereld
vrijwel gratis geworden, leidend tot
de bekende stelling van de Ameri-
kaanse goeroe Thomas Friedman:
‘De wereld is plat’.

Deze globalisering heeft twee be-
langrijke effecten. Ten eerste zijn
z o’n vijf- tot zeshonderd miljoen
mensen in Azië onderdeel geworden
van het internationale productiesys-

teem en daardoor welvarend gewor-
den. De opkomst van een stabiele,
nieuwe, welvarende middenklasse
van vele honderden miljoenen bur-
gers in de wereld is een van de be-
langrijke economische wonderen
van de afgelopen honderd jaar en is
in belangrijke mate mede mogelijk
gemaakt door de container.

Ten tweede profiteert de westerse
consument sterk van de grote hoe-
veelheid goedkope producten die
vanuit de hele wereld op hem of haar
af komt. Overhemden van tien euro,
grootbeeldtelevisies van nog geen
vierhonderd euro, een winkelwagen
vol met lollige designproducten van
IKEA voor een habbekrats. De gemid-
delde consument heeft een veel gro-
tere keuze aan producten van over
de hele wereld voor een steeds lagere
prijs – een fles Nieuw-Zeelandse pi-
not noir voor 2,99 euro...

Daarnaast profiteert de Nederland-
se economie van de container. Aller-
eerst door de directe activiteiten die
met de container samenhangen: de
overslag in onze zeehavens en bin-
nenlandse terminals, het voor- en na-
transport van de containers naar het
achterland, het management van de
containers en het ketenmanagement
gerelateerd aan de inhoud van de
container. Plus een hoeveelheid
hoogwaardige dienstverlening gere-
lateerd aan de container, zoals juridi-
sche dienstverlening als een contai-
ner tussen de wal en het schip is ge-
vallen of het verzekeren van de in-
houd van de container.

Ook is de container een belangrijke
bron van vergaande innovatie; on-
dernemers zijn bezig met de ontwik-
keling van een vouwbare container
uit nieuwe hoogwaardige composiet-
mater ialen of met nieuwe software
voor het plannen van containerter-
minals. Hoogwaardig wetenschappe-
lijk onderzoek vindt plaats naar het
efficiënter stapelen van containers
(waarom staat de container die nodig
is altijd onderop?) of het ontwikkelen
van mogelijkheden om de groei van
agrarische producten te laten stop-
pen, zodat ze enkele weken in een
container vervoerd kunnen worden.

Met de bouw van een nieuwe gene-
ratie revolutionaire containertermi-
nals op de Tweede Maasvlakte staat
Nederland wereldwijd in de aan-
dacht. Op deze terminals zit de
kraanmachinist niet meer op de con-
tainerkraan, maar zit hij – of steeds
meer: zij – op afstand in een o p e ra -
ting room, vergelijkbaar met de
vluchtleiding op Schiphol.

N
ederland is de vijfde expor-
teur in de wereld gemeten
naar de handel van goederen,

vóór landen als Frankrijk, Zuid-Ko-
rea of het Verenigd Koninkrijk. Veel
van die handel gaat in containers. De
aanwezigheid in ons land van een
van de meest efficiënte containerha-
vens ter wereld is erg belangrijk voor
deze handel en betekent een strate-

De container heeft meer voor de

groei van de wereldhandel gedaan

dan alle handelsakkoorden in de

afgelopen 50 jaar. De uitvinding

van de eeuw, schrijft Bart Kuipers.

Ja, de
container

is uitvinding
van de eeuw

Bart�Kuipers
werkt�aan�de

Erasmus�Univer-

siteit�en�is�ver-

bonden�aan�het

h�ave�n�ke�n�n�i�s�ce�n�-

trum�Smart�Port.

gisch voordeel. De container heeft
onze exportpositie structureel veran-
derd door het fenomeen ‘we de r u i t -
voer ’. Wederuitvoer betekent dat een
container, bijvoorbeeld met een la-
ding elektronica uit China, in Neder-
land wordt geïmporteerd en de la-
ding vervolgens in een distributie-
centrum wordt opgeslagen. Deze
producten zijn nog generiek, maar
kunnen in dat distributiecentrum
snel worden toegesneden op de eisen
van bijvoorbeeld de Oostenrijkse
markt: men laadt Duitstalige softwa-
re, voegt handleidingen en marke-
tingmateriaal in de Duitse taal toe en
exporteert het aangepaste product
naar Oostenrijk.

Dit exportmodel is inmiddels een
pijler onder de Nederlandse econo-
mie. De helft van de Nederlandse uit-
voer in 2011 is wederuitvoer: van de
totale goederenuitvoer van 397 mil-
jard euro is 192 miljard euro weder-
uitvoer. Het gaat bij de wederuitvoer
vooral om machines en vervoermate-
rieel en industriële producten, ter-
wijl de twee belangrijkste catego-
rieën van de uitvoer van ‘N e de rl a n d s
produc t’ uit grondstoffen en minera-
le brandstoffen en chemicaliën be-
staat. Dit groeiende belang van de
wederuitvoer naar vooral de overige
landen van de EU heeft Nederland in
de afgelopen decennia een succesvol-
le transformatie laten doorlopen
richting distributieland, gebaseerd
op de container.

D e container is van groot be-
lang geweest voor de globali-
sering van de wereldecono-

mie en de Nederlandse economie
profiteerde daar krachtig van. Het
bijzondere is dat de dominante rol
van de container verder lijkt toe te
nemen, ondanks een aantal nadelen.
Belangrijkste nadeel is de productie
van CO2 en andere emissies die sa-
menhangen met het gesjouw van al
die containers over de wereld met gi-
gantische containerschepen. De kos-
ten die samenhangen met deze uit-
stoot, zitten niet in de prijs van het
transport en de producten verwerkt.

Het tweede nadeel is de congestie
die onmiskenbaar een eigenschap is
die samenhangt met containers: con-
gestie op containerterminals en con-
gestie op de infrastructuur naar de
terminals in en rond de zeehavens.

Het derde nadeel hangt samen met
het systeem zelf: de belangrijkste la-
dingcategorie die wereldwijd wordt
versleept, is lucht. Een groot deel van

de containers gaat leeg terug vanuit
Europa en de VS naar Azië – naar
schatting eenderde van de vele mil-
joenen containers die op de wereld
worden vervoerd is leeg, maar de
standaardcontainer zelf weegt wel
twee ton. Omdat het vervoer van die
lege containers goedkoper is dan vol-
le containers, worden ze volgepropt
met marginale lading. Zo is oud pa-
pier, naast lucht, een van de belang-
rijkste ladingcategorieën van het
transport tussen Rotterdam en Chi-
na.

Daarnaast zijn containers traag.
Containertransport is een onderdeel
van een keten van een kledingatelier
in China tot de winkel in de straat die
soms wel een doorlooptijd van twee
maanden heeft. De mode verandert
razendsnel en eenmaal in de winkel
aangekomen kan net een andere
kleur in de mode zijn, waardoor de
kleding moeilijk verkoopbaar is.

Ook kleven er culturele nadelen
aan het op de container gebaseerde
model van globalisering, zoals maar
weer eens bleek bij de ramp in Bang-
ladesh of door het feit dat groene as-
perges het hele jaar door op het
schap liggen tegen een vergelijkbare
kwaliteit, de ene keer uit Peru, dan
uit Italië en vervolgens uit Limburg
afkomstig .

Deze nadelen zijn een uitgangs-
punt voor vele verbeteringen van het
containersysteem. Langzamer varen
met steeds grotere schepen beperkt
de CO2-uitstoot, net als het gebruik
van schone motoren en brandstof-
fen. Congestie pakt men aan door
steeds meer in te zetten op de bin-
nenvaart en door nieuwe logistieke
innovaties, zoals het door ECT ont-
wikkelde logistieke concept synchro-
modaliteit, ook resulterend in meer
binnenvaart. Voorts produceert men
steeds meer lokaal, in plaats van in
China als werkplaats van de wereld.
Kledingproducent Zara produceert
de helft van haar productie voor de
Europese markt ‘l o k a a l’ in Spanje en
Portugal, om snel op markttrends te
kunnen reageren. Deze lokale pro-
ductie krijgt wellicht een impuls door
de toepassing van de 3D-printer,
waarbij gymschoenen niet meer in
China, maar op maat en met de ge-
wenste prints ‘om de hoek’ wo rde n
gemaakt. Ook de komst van inklapba-
re en lichtgewicht containers van
composietmateriaal neemt belangrij-
ke nadelen weg.

D e container is daarmee nog
volop in ontwikkeling en blijft
succesvol. Op dit moment is

bijvoorbeeld een verschuiving te zien
van producten die men traditioneel
via de lucht vervoert naar vervoer
per zeecontainer, zoals bloemen.
Ook goederen die men normaliter in
gespecialiseerde schepen vervoert,
zoals bananen, gaan steeds meer in
containers. Er zijn wel wetenschap-
pers die, naar analogie met olie, spre-
ken van de huidige tijd als ‘peak con-

t ainer ’: wij bevinden ons nu op het
hoogtepunt van de globalisering
rondom de container en de nadelen
van de container, alsmede de nieuwe
kansen die 3D-technologie gaan bie-
den, zullen zorgen voor negatieve
groei. Dit betekent een impliciete be-
dreiging voor ons land, dat inmiddels
in belangrijke mate gestructureerd is
rond de container. Het is ook een re-
levante boodschap, gerelateerd aan
het toekomstige verdienvermogen
van ons land. Naast verslaafd aan olie
en gas lijkt de Nederlandse economie
in toenemende mate verslaafd ge-
raakt te zijn aan het goedkope trans-
port door containers.

Maar het primaire belang van de
uitvinding van de container ligt in de
impact op zowel de wereldeconomie
als de Nederlandse economie. En in
de beschikbaarheid van dat geurige
en betaalbare glas sauvignon blanc
uit Nieuw-Zeeland, dat u wellicht
drinkt bij het lezen van dit stuk.

E�SSAY�P�R�I�J�SV�R�A�AG

De�beste�uitvinding

NRC�Handelsblad�en�de�Koninklijke

Hollandsche�Maatschappij�der�Weten-

schappen�hielden�dit�jaar�een�essay-

wedstrijd�over�de�door�Christine�Mum-

mery�bedachte�vraag: ‘Wat�is�de�beste
uitvinding�van�de�laatste�honderd
jaar�en�waarom?’
Uit�maar�liefst�223�essays�koos�de�jury,

bestaande�uit�Tijs�Goldschmidt�(bio-

loog�en�schrijver),�Tanja�van�der�Lippe

(hoogleraar�Sociologie�van�huishou-

dens�en�arbeidsrelaties,�Universiteit

Utrecht)�en�Sybrand�van�der�Zwaag

(hoogleraar�Ruimtevaarttechniek,�TU

Delft)�dit�winnende�stuk�van�Bart�Kui-

pers. „Container,�container,�container
zingt�het�op�den�duur�ook�in�het�hoofd

van�de�lezer”,�schreef�de�jury.
De�tweede�prijs�kreeg�schrijver�en�orga-

nisatiekundige�Ruben�van�Praagh�voor

„G�re�n�sve�r�l�e�g�g�e�n�d�”over�de�ruimtevaart

(de�Spoetnik�in�1957,�later�de�Ameri-

kaanse�Syncom3).�De�eervolle�vermel-

ding�gaat�naar�Bernet�Meijer,�studente

natuur-�en�sterrenkunde�met�een�essay

over�de�laserstraal.
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en intuiitief van vormgeving. Kleur en delen van textiel dragen bij aan de spirituele 
verbindende rol die het krijgt. Bemiddelaar tussen de mens en de beeldende kracht 
van kunstwerken. 
Deze transfer -identiteit -staat niet op een sokkel een verheven plek, maar tussen het 
publiek. 
In dit geval op de grond in het museum Perron Oost. 
 
Leerlingen van het MLA2 hebben vlechten gemaakt van meegebrachte textiel. 
Deze vlechten, verbindingen, hangen in het museum aan het beeld SPIRIT met het 
idee om een collectivieit van alle individuen te maken, en zo hoop en vertrouwen 
voor de toekomst af te dwingen 
 

   


